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روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال با اعلام اینکه 
ایران و آمریکا در آستانه توافق هستند اما همچنان 
موانعی باقی است، نوشت: تهران گفته است تنها 
پس از پایان تحقیقات آژانس درباره برنامه هسته 

ای خود، توافق نهایی را امضا خواهد کرد.
به گزارش تجارت نیوز، مذاکره کنندگان ارشــد در مذاکرات 
مجدد برای احیای توافق هسته ای ۲۰۱۵ ایران، یکشنبه اعلام 
کردند که نســبت به امکان دســتیابی به توافقی برای اعمال 

محدودیت هایی بر غنی سازی اورانیوم تهران خوش بین هستند.
به نقــل از اکو ایــران، در همین زمینــه روزنامه آمریکایی 
وال استریت ژورنال گزارش داد که »ایران و آمریکا به متن توافق 
هسته ای نزدیک هستند اما موانع همچنان باقی است« و تهران 
می گوید تنها پس از پایان تحقیقات آژانس بین المللی انرژی 
اتمی درباره برنامه هسته ای خود، توافق نهایی را امضا خواهد 
کرد.به نوشته این روزنامه تحقیقات ناظر هسته ای سازمان ملل در 
مورد مواد هسته ای ]ادعایی[ یافت شده در ایران با منشاء انسانی، 
برای تهران بسیار حساس است، چرا که همیشه بر صلح آمیز 
بودن برنامه هسته ای خود تأکید کرده و می گوید هرگز به دنبال 

سلاح هسته ای نبوده است.
نهایی شدن متن تا ساعات آینده

لارنس نورمن، خبرنــگار این روزنامه گــزارش داد: مذاکره 
کننده ارشد اتحادیه اروپا عصر یکشنبه در این مذاکرات گفت 
که مذاکرات ایران و آمریکا برای احیای توافق هسته ای ۲۰۱۵ 
نزدیک به اتمام است، اما مشخص نیست که آیا تهران توافق 

نهایی را می پذیرد یا خیر.
انریکه مورا، هماهنگ کننده این مذاکرات گفت که متن توافق 
ممکن است در ساعات آینده بسته شود. با این حال، ایران هنوز 
بایــد تصمیم بگیرد که آیا تقاضای خود مبنی بر احیای توافق 
هسته ای تنها در صورتی که تحقیقات چند ساله آژانس اتمی 

در مورد برنامه هسته ای اش بسته شود را کنار می گذارد یا خیر؟
آقای مورا به خبرنگاران در وین گفت: »ما در حال مذاکره درباره 
برخی سؤالات فنی بودیم که در متن باز بود. ما در حال پیشروی 
هســتیم و من انتظار دارم که به زودی این مذاکرات را تعطیل 
کنیم.«متن نهایی باید توسط ایران، ایالات متحده و سایر شرکت 
کنندگان در مذاکرات، روسیه، چین، فرانسه، بریتانیا و آلمان تایید 
شود. مذاکره کنندگان ارشد فرانسوی، بریتانیایی و آلمانی در حال 

حاضر در وین نیستند.
مذاکرات وین که اکنون ۱۶ ماه به طول انجامیده اســت، با 

هدف توافق بر سر اقداماتی است که واشنگتن و تهران باید برای 
بازگشت به پایبندی به مفاد توافق هسته ای ۲۰۱۵ بردارند.توافق 
۲۰۱۵ محدودیت های سخت اما موقتی را برای برنامه هسته ای 
ایران در ازای لغو تحریم های بین المللی علیه تهران تعیین کرد. 
دولت ترامــپ در ماه می ۲۰۱۸ آمریکا را از توافق خارج کرد و 
ایران یک سال بعد شروع به نقض مرحله ای محدودیت های 
هسته ای در توافق کرد و از آن زمان به طور گسترده فعالیت های 

هسته ای خود را افزایش داده است.
مذاکرات در ماه مارس به توافق نزدیک شد اما پس از آن ماه ها 
متوقف شد. اما مذاکرات روز پنجشنبه پس از آن از سر گرفته شد 
که به ادعای این روزنامه، ایران یکی از خواسته های باقی مانده 
خود را کاهش داد: لغو تحریم های ذیل لیست FTO علیه سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی.
حساسیت تهران درباره حل موضوع پادمان ها

با این حال، ایران در مذاکرات هفته گذشته اصرار داشت که در 
صورت احیای توافق هسته ای، تحقیقات سه ساله آژانس اتمی 
سازمان ملل در مورد مواد هسته ای کشف شده ]ادعایی[ در این 
کشور باید بسته شود.چند دیپلمات غربی روز یکشنبه گفتند که 
تهران در مذاکرات چند روز گذشته این شرایط را مضاعف کرده 

است و توافقی در این زمینه وجود ندارد.
تحقیقات در مورد مواد هسته ای دست ساز یافت شده در ایران 
برای تهران بسیار حساس است، چرا که همیشه گفته است که 
هرگز به دنبال سلاح هسته ای نبوده است. ایران به این تحقیقات 

پاسخ هایی داده که آژانس مدعی است معتبر نیستند.

با این حال، مقامات غربی گفته اند که ایران نیاز به همکاری 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی دارد و تاکید کرده اند که برای 
بستن تحقیقات یا تعیین ضرب الاجل مشخص برای کار آژانس 

مداخله نمی کنند.
یکی از دیپلمات های غربی گفت که در متن توافقی که روی 
آن کار می شود، هیچ اشاره ای به درخواست های ایران برای بستن 

تحقیقات وجود نخواهد داشت.
باقری برای مشورت به تهران برمی گردد؟

روز دوشــنبه به دلیل روز عاشــورا ایران هیچ مذاکره رسمی 
صورت نخواهد گرفت. با این حال، هدف این اســت که متن 

نهایی برای تصمیم گیری نهایی در روزهای آینده آماده باشد.
مشخص نیست که مذاکره کننده ارشد ایرانی، علی باقری کنی، 
ابتدا برای رایزنی با تصمیم گیرندگان اصلی در ایران به تهران 

بازگردد یا خیر.
ضرورت انعطاف واشنگتن و حل مسائل پادمانی

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران نیز روز یکشنبه 
گفت موفقیت مذاکرات هسته ای منوط به انعطاف واشنگتن 
در مذاکرات است.حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران 
گفت: »ما معتقدیم آژانس باید با فاصله گرفتن از مسائل سیاسی 
نامربوط و غیرسازنده، مسائل پادمانی باقی مانده را از مسیر فنی 

به طور کامل حل کند.«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت امور خارجه، امیرعبداللهیان 
طی تماس تلفنی با آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد، 
تاکید کرد که کشورش برای دستیابی به یک توافق قوی و پایدار 

جدی است.وی افزود: »نتیجه این موضوع بستگی به این دارد 
که آیا ایالات متحده بخواهد به توافق برسد یا خیر«.

وی در گفتگو با آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد، 
گفت: ما برای دســتیابی به یک توافق محکم و باثبات جدی 
هســتیم. البته نتیجه بستگی به این دارد که آیا ایالات متحده 
خواهان توافق است و آیا در عمل انعطاف و واقع گرایی لازم را 

نشان خواهد داد یا خیر.
۵ ثانیه تا خط پایان با ۳ یا ۴ مشکل باقی مانده

خبرگ زاری آسوشیتدپرس نیز گزارش داد که مذاکره کنندگان 
ارشــد در مذاکرات مجدد برای احیای برجام، یکشــنبه اعلام 
کردند که نســبت به امکان دســتیابی به توافقی برای اعمال 

محدودیت هایی بر غنی سازی اورانیوم تهران خوش بین هستند.
میخائیل اولیانوف، سفیر روسیه در خارج از کاخ کوبورگ وین، 
چهــار روز پس از مذاکرات به خبرنگاران گفت: »ما ۵ دقیقه یا 
۵ ثانیه از خط پایان فاصله داریم. او گفت که “۳ یا ۴ مشکل” 
باقی مانده است که باید حل شود.اولیانوف گفت: »آنها به ویژه 
برای ایرانی ها و آمریکایی ها حساس هستند. من نمی توانم 
تضمین کنم، اما تصور این است که ما در مسیر درستی حرکت 
می کنیم«.میخائیل اولیانوف، مذاکره کننده ارشد روسیه در این 
مذاکرات، یکشنبه به خبرنگاران گفت: برای تکمیل توافق »ما 

در مورد روزها صحبت می کنیم، نه هفته ها«.
انریکه مورا، مذاکره کننده ارشد اتحادیه اروپا نیز گفت که نسبت 

به پیشرفت مذاکرات تا کنون »کاملًا« خوش بین است.
وی به رسانه های ایران گفت: »ما در حال پیشروی هستیم و 

انتظار دارم به زودی مذاکرات را تعطیل کنیم«.
بستن مسیر سوءاستفاده های آینده

همچنین خبرگزاری المانیتور گزارش داد که ایران می گوید ناظر 
هسته ای سازمان ملل باید مسائل باقی مانده را حل و فصل کند.
در بحبوحه از سرگیری مذاکرات برای احیای توافق هسته ای 
۲۰۱۵، ایران روز یکشنبه از ناظر هسته ای سازمان ملل خواست 
که مسائل پادمانی باقی مانده را “به طور کامل” حل و فصل کند.
به نوشــته المانیتور منابع ایرانی پیشنهاد کرده اند که یکی از 
مهم ترین نقاط اختلاف، تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در مورد ردیابی مواد هسته ای یافت شده ]ادعایی[ با منشأ انسانی 
در سایت های اعلام نشــده در ایران است.شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در ماه ژوئن قطعنامه ای را تصویب کرد 
که ایران را با ادعای ناتوانی در توضیح کافی درباره کشف قبلی 
آثار اورانیوم غنی شده در سه سایت اعلام نشده قبلی مورد انتقاد 
قرار داد.اما تهران روز جمعه اســتدلال کرد که مسائل پیرامون 
سایت های اعلام نشده “ماهیت سیاسی دارند و نباید بهانه ای 

برای سوء استفاده علیه ایران در آینده مورد استفاده قرار گیرند”.
مذاکرات در مسیر درست

میخائیل اولیانوف، فرســتاده روســیه در وین با این حال روز 
یکشنبه گفت که مذاکرات “در جهت درست” پیش می رود.

او به خبرنــگاران در خارج از هتل کوبــورگ وین که در آن 
مذاکرات در حال برگزاری اســت، گفت: »خیلی زود می توان 
به یک نتیجه موفقیت آمیز رسید، اما هیچ تضمینی وجود ندارد 
– مثل همیشه تا زمانی که همه چیز به توافق نرسیده باشد، هیچ 

توافقی صورت نمی گیرد«.
هنوز برای اعلام نتیجه برجام زود است

یک مقام وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگاران در 
مورد ادعای نشریه وال استریت ژورنال مبنی بر احتمال آماده 
شدن متن نهایی توافق در وین ظرف چند ساعت آینده، گفت: با 
توجه به ادامه بحث ها درباره چند موضوع مهم باقی مانده، هنوز 

در مرحله ای قرار نداریم که از نهایی شدن متن سخن بگوییم.
به گزارش ایســنا، این مقام وزارت امور خارجه افزود: هیأت 
مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران نظرات سازنده خود را با 
هدف پیشبرد مذاکرات به طرف مقابل ارائه کرده است و نتیجه 
گفت وگوها به اراده طرف مقابل برای اتخاذ تصمیمات سیاسی 
لازم بستگی دارد. همچنان معتقدیم در صورتی که تصمیمات 
مناسب طرف مقابل اتخاذ شود، می توان به سرعت مذاکرات را 

جمع بندی کرد، اما هنوز در این مرحله قرار نداریم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: هنوز برای اعلام نتیجه برجام زود است
راه زیادی تا رسیدن به بازار سرمایه حرفه ای داریم

عضو کمیســیون اقتصادی گفت: اثرات داخلی بر بازار سرمایه از تاثیرات 
خارجی بسیار بیشتر است، زیرا از بازار حرفه ای بسیار به دور هستیم و عمدتا 

توسط افرادی سپرده گذاری انجام می شود که فاقد دانش کافی هستند.
 محسن علیزاده، نماینده مردم سپیدان و عضو کمیسیون اقتصادی درباره وضعیت بورس گفت: 
نرخ بهره بین بانکی نگرانی بسیاری برای بازار سرمایه به وجود آورده است، البته قرار بر آن است 
تا این افزایش نرخ سود بین بانکی به کنترل درآید، زیرا این موضوع نه تنها برای اهالی بازار 
سرمایه و بورس بسیار حائز اهمیت است، بلکه برای بسیاری از بانک هایی هم که متاسفانه به 
علت پرداخت تسهیلات اجبار به دریافت آن دارند، نگرانی به وجود آورده است.وی در این رابطه 
که دیگر کشورها از ابزار بهره بین بانکی برای کنترل تورم استفاده می کنند، بیان کرد: بهره بین 
بانکی یک ابزار است و شکی در آن وجود ندارد، اما در کشور ما گاها احکامی که در مجلس به 
تصویب می رسد یا تصمیمات گرفته شده در دولت، عامل تورم است. به طور نمونه حکم قانونی 
که مجلس در بودجه ۱۴۰۱ به تصویب رساند و براساس آن سپرده های اشخاص حقوقی معاف 
ازمالیات شــناخته شد، مسببات گران شدن نرخ پول را فراهم می سازد و افزایش تورم را رقم 

می زند. متاسفانه در دولت هم تصمیماتی از این دست گرفته می شود.
نماینده مردم سپیدان در ادامه افزود: حل مشکل تورم نیاز به آن دارد تا تصمیم گیران با دقت 
بیشتری موارد پیشنهادی را به تصویب برسانند تا برای مشکلی که به وجود آورده اند، دنبال 

راه حل نباشند.
این عضو کمیسیون اقتصادی در رابطه با تاثیرات جهانی بر افت بورس نیز تصریح کرد: بازار 
سرمایه کشور، بازاری است که اثرات بسیار زیاد داخلی و خارجی بر آن موثر واقع می شود. اما 
با این وجود به نظر می رسد اثرات داخلی بر آن از تاثیرات خارجی بسیار بیشتر است، زیرا از بازار 
سرمایه حرفه ای بسیار به دور هستیم و عمدتا توسط افرادی سپرده گذاری انجام می شود که فاقد 
دانش کافی در این بازار هستند. نبود دانش کافی خود به تنهایی برآثار روانی تغییر قیمت می افزاید 

که این امر بر عدم تعادل در بازار بسیار اثرگذار خواهد بود.

 کاردار سفارت آلمان
 به وزارت امور خارجه احضار شد

به دنبال اهانت تعداد کمی از معاندین به اسلام و قرآن در شهر هامبورگ، 
کاردار سفارت آلمان در تهران به وزارت امور خارجه احضار شد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، در پی اقدام تحریک آمیز تعداد قلیلی از معاندین در اهانت 
به کلام الله مجید و مقدسات اسلامی در شهر هامبورگ، کاردار سفارت آلمان در غیاب سفیر 

این کشور، توسط رییس اداره اول غرب اروپا به وزارت امور خارجه احضار شد. 
رئیس اداره اول غرب اروپا وزارت امور خارجه ضمن محکوم کردن اهانت صورت گرفته در ایام 

تاسوعای حسینی، آن را مصداق بارز نفرت پراکنی، خشونت و افراطی گری دانست. 
رئیس اداره اول غرب اروپا خاطرنشان ساخت:جمهوری اسلامی ایران در این خصوص دولت 

آلمان را مسئول می داند و خواستار برخورد قاطع با عوامل این اقدام موهن است.

 وزارت صمت بنگاه داری نکند
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: بنده مخالف تفکیک وزارت 
صمت و تشکیل مجدد وزارت بازرگانی هستم و به جای آن باید وزارت صمت 

از حوزه بنگاه داری خارج شود.
علی اکبر کریمی در گفتگو با مهر درباره تفکیک وزارت صمت و تشکیل وزارت بازرگانی، اظهار 
داشت: بنده از سال ها قبل همواره جزو مخالفان تفکیک وزارت صمت و تشکیل مجدد وزارت 
بازرگانی بودم و دلایل کارشناســی خود را بارها مطرح کردم.وی بیان کرد: به جای تفکیک، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیازمند آن اســت که یک تیم مدیریتی قوی و جامع نگر در 
حد وزیر، معاونانش و در سازمان های وابسته داشته باشد.نماینده مردم اراک در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: یکپارچگی وزارت صنعت، معدن و تجارت به معنای واقعی باید به وجود 
آید چرا که ما در ادغام هایی که در گذشته انجام دادیم، معمولاً وزارتخانه ها و سازمان هایی را کنار 
هم آوردیم، اما آن ها به صورت ماهیتی با هم ادغام نشدند و چند سازمان مستقل با رویکردهای 
متفاوت در هم ادغام شدند.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: برای مثال، سازمان 
توسعه تجارت که تشکیل شد، هسته اولیه آن معاونت بازرگانی خارجی وزارت بازرگانی بود. 
زمانی که این سازمان تشکیل شد، اسم آن »سازمان توسعه تجارت« بود، در حالی که طی 
سال های گذشته همواره این سازمان به حوزه بازرگانی خارجی و آن هم با تاکید بر صادرات 
پرداخته است و واردات عملًا در جاهای دیگر مانند شرکت بازرگانی دولتی انجام می شود.کریمی 
تاکید کرد: ما نیاز داریم که سازمان توسعه تجارتی داشته باشیم که هم به مسائل واردات بپردازد 
و هم به مسائل صادرات، یعنی کل حوزه تجارت خارجی ما را دنبال کند و بر آن سیاست گذاری 
و نظارت کند. اگر این اتفاق بیفتد، ادغام ماهیتی هم اتفاق می افتد که همواره مدنظر ماست.
نماینده مردم اراک در مجلس تصریح کرد: شرط دوم برای برون رفت از وضعیت فعلی وزارت 
صمت این است که وزارت صنعت، معدن و تجارت و سایر وزارتخانه ها از حوزه بنگاه داری خارج 
شوند. در واقع، شرکت ها و بنگاه هایی که ذیل وزارت صنعت، معدن و تجارت وجود دارد، باید به 
بخش خصوصی واگذار شوند.وی افزود: اگر ما زمان و فرصت کاری وزیر صمت را آنالیز کنیم، 
می بینیم که وی بیش ترین وقت خود را برای شرکت های ذیل وزارتخانه می گذارد در حالی که 
اگر این شرکت ها نباشد، وزیر کاری ندارد و می تواند با فراغ بال به سیاست گذاری، هدایت و 
نظارت بر وزارت صنعت، معدن و تجارت بپردازد. پس آنان باید تصدی گری را کنار بگذارند.وی 
اظهار داشت: متأسفانه هم این علاقه در وزارتخانه ها وجود دارد که این شرکت ها را حفظ کنند 
و هم در بیرون از وزارتخانه ها افرادی علاقمند هستند که در این شرکت ها حضور و نفوذ داشته 
باشند و می خواهند این شرکت ها در حوزه دولت باقی بماند تا اعمال نفوذ کنند.کریمی تاکید کرد: 
به نظرم یکی از مهمترین راهکارها برای نجات دولت از این ساختارهایی که در آن گیر افتاده، 

این است که وزارتخانه ها را از بنگاه داری نجات دهد.

یارانه دارو قرار نیست حذف شود
معاون برنامه ریزی اداره کل دارو در ســازمان غذا و دارو در خصوص طرح 
دارویاری و هوشمندسازی حوزه دارو، اظهار کرد: یارانه دارو قرار نیست حذف 

شود بلکه یارانه ارز دارو به انتهای زنجیره یعنی بیمه ها ارائه می شود.
به گزارش ایلنا، حسن شمالی با اشاره به اینکه پیش تر ارز دارو به ابتدای زنجیره یعنی واردکننده 
پرداخت می شد، گفت: به اعتقاد کارشناسان یارانه این چنینی هدر رفت منابع را به دنبال دارد 
ولی دولت در بودجه ۱۴۰۱ اختیار ساماندهی داشت و تصمیم گرفت یارانه ارز دارو را به انتهای 
زنجیره یعنی بیمه ها ارائه دهد. وی با تاکید بر اینکه از این طریق بار مالی جدید به بیماران تحمیل 
نخواهد شد، تصریح کرد: این باعث می شود که ما مطمئن شویم مصرف کننده یارانه، بیماران 
هستند. وی افزود: سازمان غذا و دارو، دولت و مجلس حساسیت ویژه ای در این زمینه دارند. 
به گفته معاون سازمان غذا و دارو، در طرح جدید هزینه بیماران دارای نسخه برای خرید دارو 
افزایش نمی یابد ولی تولیدکننده با قیمت جدید داروها را می فروشند. وی در پاسخ به چگونگیِ 
هزینه کرد مردم برای داروهایی که زیر نظر بیمه نیستند، گفت: این طرح بسته خدمتی بیمه را 
توسعه می دهد؛ لذا علاوه بر پوشش بیمه ها تا کنون، چندین قلم داروی اساسی و ضروری مردم 
احصا شده و مشمول دریافت یارانه شده اند. او افزود: به رغم افزایش قیمت این چند قلم، باز هم 
این داروها تحت پوشش بیمه قرار گرفته و بیماران هیچ گونه افزایش قیمتی را نخواهند داشت. 
از طرفی ۱۱۹ داروی ارزان قیمت که مردم به صورت عادی مصرف می کنند، در آینده نزدیک 
تحت نظر بیمه پوشش داده می شوند. شمالی که در یک برنامه رادیویی صحبت می کردبا اشاره 
به الکترونیکی شدن نسخه پیچی، گفت: آمار بر خط است و می توان اطلاعات آن را از بیمه ها 

دریافت کرد.

جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی:
 کیفیت خودرو هیچ تفاوتی با گذشته نکرده است

جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا گفت: وزارت صنعت اعلام کرده 
در حال افزایش کیفیت خودرو است، اما این ها داستان و ادعایی بیش نیست.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سردار تیمور حسینی اظهار کرد:کیفیت خودرو های تولید 
داخل هیچ تفاوتی با گذشته نکرده است و از نظر پلیس کماکان مشکل کیفیت وجود دارد.وی 
افزود: موضع ما همان است که در قبل اعلام کردیم و خودروی تولید داخل همچنان مشکلات 
ایمنی دارد و نیاز به ارتقاء دارد و هیچ اتفاق خاصی در این حوزه رخ نداده و اگر وزارت صنعت 
ادعا کرده است در حال افزایش کیفیت است این ها داستان و ادعایی بیش نیست و هیچ اتفاقی 
نیفتاده و رانت و مافیا همچنان با قوت کار خود را پیش می برد و به کسی پاسخ گو نیست و 
همچنان شاهد مشکلات کیسه هوا در خودرو ها هستیم.وی در خصوص از سرگیری شماره 
گذاری دو خودرو سمند و تیبا که به دلیل مسائل ایمنی متوقف شده بود گفت: پلیس نباید پاسخ 
این را بدهد بلکه باید سازمان استاندار اعلام کند چه اتفاقی افتاده است که خودرو هایی که پیشتر 
اعلام کردند فاقد استاندار است حالا استاندار گرفت.تداوم این وضعیت در حالی است که رهبر 
معظم انقلاب اسلامی )یکشنبه ۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۰( در دیدار جمعی از تولیدکنندگان و فعالان 
صنعتی گفتند: »ما در برخی از محصولات داخلی متأسّفانه شاهد این هستیم که به کیفیّت توجّه 
نمی شود؛ این خیلی بد است. این همه حمایت در این سال ها از صنعت خودرو در کشور شده، 
امّا کیفیّت خودرو خوب نیست، مردم ناراضی اند، درست هم می گویند، حق با مردم است. در 
ادامه وزیر صنعت معدن تجارت نیز در گفت وگو با خبرگزاری صدا سیما تاکید کرد: گام هایی 
برای ارتقای کیفیت خودرو ها برداشته شده، اما ممکن است هنوز برای مردم واضح نباشد و با 

اقداماتی که امسال صورت گرفته به تدریج ارتقای کیفیت خودرو ها برای مردم آشکار می شود.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی درباره اهمیت به 
روز بودن ماشین آلات معدنی کشور گفت: امروزه یکی از الزامات 
کســب درآمد در حوزه معادن در دسترس بودن ماشین آلات 
است. اینکه ما محل کسب ثروت را داشته باشیم، اما ابزار لازم 
را برای دسترسی و استفاده از آن ثروت را نداشته باشیم، یکی 
از بدترین شیوه های مدیریت در دنیا است. به دلیل اهمیت این 
موضوع، مجلس به آن ورود کرد و مصوبه ای برای واردات ماشین 

آلات معدنی به کشور در لایحه بودجه ۱۴۰۱ مصوب کرد.
پرویز محمدنژاد قاضی محله، در گفت و گو با اقتصادآنلاین خاطرنشان کرد: 
مسئله اساسی ما این است که آن چیزی که مجلس مدنظر دارد و برنامه بلند 
مدتی برای آن در نظر گرفته خیلی توسط مسئولان اجرایی جدی گرفته نمی 
شــود. بر اساس قانون مجموعه تجهیزات و لوازمی که مورد نیاز مردم و تولید 
کنندگان است اگر در داخل کشور وجود داشته باشد، یا قابلیت ساخت در داخل 
را داشته باشد، مشمول ممنوعیت واردات میشود، علاوه بر این در قانون قید شده 
که اگر ساخت آنها در داخل کشور وجود داشته باشد، اما این تولید کفاف نیازهای 
کشور را نکند باز هم باید واردات صورت بگیرد؛ اینکه فقط باید محصول ساخت 

داخل در کشور استفاده شود را در قانون نداریم.
به گفته این مقام مسئول بر اساس این قانون خیلی راحت می توان تصمیم گیری 
کرد؛ چون خیلی شفاف در قانون بیان شده که اگر تولید داخل کفاف نیاز داخل را 

نکند، امکان واردات وجود دارد. 
محمد نژاد با بیان اینکه لیست کالاهای تولید داخل نیز همگی موجود است، 
تاکید کرد: با توجه به این شــرایط نباید مانع خاصی برای واردات محصولات 
خارجی وجود داشته باشد. ما برای رفع این مشکلات از ظرفیت مناطق آزاد هم 
می توانیم، استفاده  کنیم. با این شیوه می توان این ماشین آلات را با نصف قیمت 
و بدون پرداخت حقوق گمرکی به کشــور وارد کرد. این واردات می تواند آورده 
خوبی برای کشــور داشته باشد. ما در گیلان در حال فراهم کردن زمینه لازم 
هستیم تا از منطقه آزاد بندر انزلی استفاده کرده و تجهیزات مورد نیاز راهسازی و 

معادن را به این صورت وارد کنیم.
وی ادامه داد: معنای سخنان رهبر معظم انقلاب برای ممنوعیت واردات کالای 
خارجی این نیست که جلوی واردات آن چیزی که نداریم و نمی توانیم داشته 
باشیم را بگیریم. ثروت زیادی در معادن سراسر کشور داریم ولی ابزار لازم برای 
رسیدن به این ثروت را در اختیار نداریم. نمی توان هدفی را تعیین کرد ولی از ابزار 

لازم برای رسیدن به آن هدف استفاده نکرد.
محمد نژاد افزود: متاسفانه به دلیل اینکه تولید داخلی ماشین آلات معدنی را 
نداشتیم، ممنوعیت واردات ماشین آلات منجر به بروز مشکل برای ما شده، باید 

این گره باز شود. امروز نیاز به ثروت، انباشت ثروت و درآمد کافی حداقل برای 
اعتبارات هزینه ای که در کشور بیداد می کند، داریم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه گفت: این استدلال که واردات ماشین 
آلات معدنی ارز بری دارد اصلا منطقی نیست. آیا نتایج استفاده از این ماشین 
آلات در کشور بررسی شده است؟ ماشین آلاتی که قرار است وارد شود و معادن 
را فعال کند اشــتغال به کار جوانان ما را به دنبال خواهد داشــت، می  تواند در 
تولیدات داخلی به عنوان مواد اولیه مورد استفاده کارخانجات و شرکتهای مختلف 
و متعدد مورد استفاده قرار بگیرد  و علاوه بر این تولیدات این معادن می تواند به 

صادرات منجر شود.
محمدنژاد با بیان اینکه لازمه راه اندازی معادن؛ واردات ماشــین آلات معدنی 
است، افزود: راه اندازی معادن می تواند جلوی خام فروشی را بگیرد. هم اکنون 
نفت رو به صورت خام صادر می کنیم در حالی که تنها درآمد کشور ما از فروش 
نفت و میعانات گازی اســت و ما صادرات دیگری نداریم. این خام فروشی بد 
اســت، اینکه ما خودمان را در این موضوع قفل کنیم که واردات ماشین آلات 
 معدنی ارز از کشــور خارج می کند و نتیجه آن را بررسی نکنیم اشتباه بزرگی

 است.
این نماینده مجلس یازدهم گفت: کشــور های مختلف دنیا نتایج حاصل از 
استفاده از این ماشین آلات را بررسی می کنند، این ماشین آلات از الزامات تولید 
هستند  و قطعاً ارز آوری آنها بیشتر از هزینه ای است که برای خرید آنها صرف 
می شود. حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد ماشین آلات حوزه معدن راهسازی ماشین آلات 
حوزه مصنوعات ماشین آلات حوزه کشاورزی دیگر توان استفاده ندارند و اصلًا 
استاندارد نیستند. هزینه هایی که قرار است برای تعمیر آنها صرف شود اصلًا 

مقرون به صرفه نیست.
عضو کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد: با توجه به این شرایط بهترین راهکار 
واردات ماشین آلاتی است که در داخل کشور تولید نمی شود یا به اندازه کافی 
تولید نمی شود. دلیل این مشکل این است که تنگ نظری ها در حوزه واردات 
و صادرات وجود دارد و برخی اوقات عوامل آن ها آنقدر نفوذ دارند که می توانند 

جلوی واردات را به کشور بگیرند.
محمد نژاد خاطر نشان کرد: معدن از جمله بازوهای صنعتی است که یکی از 
نتایج رونق آن اشــتغال به کار بالای جوانان ما است، با توجه به اینکه یکی از 
مهمترین معضلات اجتماعی امروز ما بیکاری جوانان تحصیل کرده است؛ معدن 
و مجموعه فعالیت های مرتبط با معدن بزرگترین منبع جذب جوانان برای کار 
محسوب می شوند. بسیاری از این جوانان ما تحصیلات بالایی دارند و می توانند 
در حوزه معدن مشــغول به کار شوند اما اینکه اشتغال آنها لنگ ماشین آلات 

معدنی باشد به هیچ وجه پذیرفتنی نیست.

هاشمی گلپایگانی گفت : متاسفانه قانونی در این زمینه نداریم. 
البته به ما ایراد گرفتند که اگر مدیری فرزندش در یک کشــور 
دیگر است به مدیر چه ارتباطی دارد و چرا باید از وجود یک مدیر 

توانمند محروم شد.
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر با بیان اینکه ۳ الی ۴ هزار فرزند مدیر 
میانی در طی سال های گذشــته تاکنون در خارج از کشور هستند، گفت: چه 
اصراری است فردی مسئول باشد، در حالی که فرزندش در خارج از کشور باشد 
یک رقابتی بین مسئولان نیز وجود دارد یعنی نمی شود افراد به دنبال تامین یورو 

و دلار برای فرزندانشان باشد، اما با صدای بلند استقلال کشور را اعلام کنند.
»محمد صالح هاشمی گلپایگانی« دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر در 
گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این سوال که آیا این مدیران همچنان بر سرکار هستند، 
گفت: برخی از این مدیران همچنان درحال فعالیت هستند. متاسفانه قانونی در این 
زمینه نداریم. البته به ما ایراد گرفتند که اگر مدیری فرزندش در یک کشور دیگر 

است به مدیر چه ارتباطی دارد و چرا باید از وجود یک مدیر توانمند محروم شد.
وی افزود: چه بخواهد این مدیر در مسئولیت خود باشد چه نباشد باید مجلس 

در این خصوص تصمیم بگیرد که ما هم در این زمینه به مجلس نامه ارسال 
کرده ایم. اقداماتی نیز در این زمینه در صحن مجلس انجام شده بود اما اقدامی که 

به صورت قاطع باشد هنوز صورت نگرفته است.
هاشمی گلپایگانی در پاسخ به این سوال که آیا گشت ارشاد مسئولان به رانت  
و فساد اقتصادی احتمالی در ادارات ورود می کند، گفت: ما مواردی را داریم که به 
این نوع موضوعات ورود کرده و اقداماتی نیز در همین راستا صورت گرفته است. 
در مجموع هرجا که به ما اعلام شود، فرد مسئولی از رانت یا ارتباطات خاصی 

استفاده می کند مطمئن باشید ما وارد خواهیم شد.
دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر در پاسخ به این سوال که آیا گشت 
ارشاد مسئولان در زمینه فساد مالی و رانت باعث جلوگیری از وقوع مسائلی مانند 
متروپل می شود، گفت: تاکید ما این است که صرفا کارهای نمایشی انجام ندهیم، 
اما در ماجرای متروپل ما اگر می دانستیم که چنین اتفاقاتی افتاده است قطعا ورود 
می کردیم. مردم مطالبات خود را در هر موردی به شوراهای امر به معروف و نهی 
از منکر اطلاع می دهند و شوراها پس از دریافت این گزارشات به این موارد نیز 

رسیدگی می کنند و اگر این کار را نکنند قطعا تخلف انجام داده اند.

هنوز زیرســاخت های کالابرگ آماده نیست. یارانه ها همچنان 
نقدی پرداخت می شود. برخی از مردم نسبت به این جایگزینی 
انتقاد دارند اما آنطور که قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت بعد از اینکه امکانات زیرساختی فراهم شد، به افراد اختیار 
داده می شود که هم بتوانند به صورت ریال و هم به صورت کالا 

این یارانه را دریافت کنند.
به گزارش تجارت نیوز، صحبت از زیرساخت هایی است که برای اجرای طرح 

کالابرگ آماده نیست. همین که آماده شود یارانه نقدی را حذف می کنند.
قرار بود تا شهریور طرح کالابرگ اجرا شود. یعنی چند هفته دیگر. روز گذشته 
نیز احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد گفت: »پس از تصمیم نهایی ستاد اقتصادی 

دولت، شیوه پرداخت کالابرگ و نحوه دریافت آن را اعلام خواهیم کرد.«
خاندوزی به ایلنا گفت: » این گزارش قرار است تا آخر مرداد توسط دوستان ارائه 
شود. امیدواریم اوایل شهریور ماه بعد از ارائه گزارش، تصمیم نهایی در خصوص 

جزئیات تغییر شیوه پرداخت یارانه ها صورت گیرد.«
برخی از مردم اما نسبت به جایگزینی کالابرگ انتقاد دارند. این انتقادات از همان 

ابتدا که صحبت از کالابرگ به جای یارانه نقدی بود، مطرح شد. آنها می گوید 
یارانه نقدی را به انتخاب خودشان صرف هزینه های جاری زندگی می کنند و 

مجبور نیستند صرف خرید چند قلم کالای خاص کنند.
هم کالا هم ریال، انتخاب با مردم است

پیش از این محمدصادق مفتح، قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در یک 
برنامه رادیویی گفت: »یکی از طرح های دولت این است که به جای پول نقد، 
یارانه را در قالب کالای ارزان عرضه کند تا مطمئن شویم میزان گوشت، شیر و 
غیره که بر اساس استانداردهای بهداشتی، یک خانواده باید دریافت کند، دریافت 
کرده اند. این یک حلقه تکمیلی پرداخت یارانه ها است. اما بعد از اینکه امکانات 
زیرساختی فراهم شد، به افراد اختیار داده می شود که هم بتوانند به صورت ریال 

و هم به صورت کالا این یارانه را دریافت کنند.«
آنطور که قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت ســخت افزار جدیدی 
به نام کالابرگ ایجاد نمی شود. بلکه از زیرساخت های موجود مانند کارت های 
بانکی استفاده می شود. در مرحله ای که سامانه تکمیل و اعلام شود، افراد مایل به 

دریافت کالای ارزان، می توانند به مکان های مشخص مراجعه کنند.

 نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و ســرعین در مجلس شورای 
اســلامی گفت: تعاملی که بین مجلس و دولت وجود دارد، به 
معنای یگانگی نیســت بلکه ما جانب مردم را بیشتر از دولت 

می گیریم.
صدیف بدری در گفتگو با بازار، به وضعیت اقتصادی کشور اشاره کرد و گفت: 
دغدغه جدی مردم تأمین کالاهای اساســی است که انتظار می رود بر اساس 
قانون بودجه ۱۴۰۱ دولت هر چه سریعتر به جای پرداخت یارانه نقدی، کالا برگ 

الکترونیکی را تهیه و توزیع کند.
وی اظهار کرد: با حذف ارز ترجیحی از اوایل امســال دولت ســیزدهم توزیع 
یارانه ها را در قالب مردمی سازی یارانه ها آغاز کرد که انتظار می رفت با این اقدام و 

حذف ارز ۲ نرخی، فساد و رانت از بین برود.
 تیم اقتصادی دولت نتوانست راهکار مناسب 

در کنترل قیمت ها انجام دهد
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: بارها به دولت یادآور شدیم تا با تقویت نظارت و همچنین برنامه ریزی صحیح 
حذف ارز ترجیحی را انجام داده و تأمین کالاهای اساسی مردم را هدف گذاری 
کند.بدری افزود:  متأسفانه برخی تذکرات مورد توجه قرار نگرفت و تیم اقتصادی 
دولت نتوانست راهکار مناسب در کنترل قیمت ها و جلوگیری از تورم انجام دهد.

وی شرایط نامناسب تأمین و توزیع دارو و نهاده های دامی را از مشکلات اساسی 
برشمرد و خاطرنشان کرد: نه تنها چهار تا شش قلم کالا با افزایش قیمت روبه رو 
نشدند بلکه اثرات جانبی این افزایش، اقتصاد کشور را با چالش و نگرانی های 
جدی روبه رو کرد.نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای 
اسلامی ضرورت نگاه جامع دولت را در حوزه نظارت بر قیمت کالاها یادآور شد و 
اضافه کرد: ما در کمیسیون عمران نیز در حوزه مسکن و تأمین مصالح ساختمانی 
با تورم افسارگسیخته ای روبه رو شدیم از همین رو مجلس تصمیم گرفت تا ۲ 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صنعت و معدن را در اولویت استیضاح قرار دهد.

 دولت با ترمیم کابینه و تیم اقتصادی دغدغه های
 مردم را رفع کند

وی بیان کرد: تعامل مجلس و دولت به معنای یگانگی نیست بلکه این تعامل 
و ارتباط برای حل مشکلات و نواقص است و انتظار می رود با ترمیم کابینه و تیم 
اقتصادی دولت بخش عظیمی از دغدغه های مردم در سال دوم فعالیت دولت 
سیزدهم رفع شود.نماینده مجلس یازدهم در ادامه سخنان خود اظهار کرد: ما به 
رئیس جمهور اعلام کردیم تا هر چه سریعتر وزرای تعاون، بازرگانی و صنعت و 

معدن را معرفی کرده و به هیچ وجه فاطمی امین را به مجلس معرفی نکند.
بدری تصریح کرد: در کنار اقدامات پیشــگیرانه، تیــم اقتصادی دولت باید 

راهکارهای صحیح را در کنترل قیمت ها مد نظر قرار دهد.
 در قانون بودجه ردیف مشخصی 

برای راه آهن اردبیل – پارس آباد در نظر گرفته شده است
وی در مورد آخرین وضعیت راه آهن اردبیل نیز گفت:  این پروژه با پیشــرفت 
۹۳ درصدی روند اجرایی مطلوبی به خود گرفته و ما با تأمین فاینانس یک هزار و 
۵۰ میلیارد تومانی در سال های گذشته به روند اجرای آن سرعت بیشتری دادیم.
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی از دولت 
خواست تا رقم بیشتر از ۲۰۰ میلیارد تومان در بودجه امسال برای راه آهن در نظر 

گرفته و به تکمیل این پروژه ریلی اهتمام جدی داشته باشد.
وی ضرورت ادامه مســیر راه آهن را تا پارس آباد یادآور شد و افزود:  در قانون 
بودجه امسال ردیف مشخصی برای راه آهن اردبیل – پارس آباد در نظر گرفته 

شده که امیدواریم در کوتاهترین زمان این پروژه فنی اجرایی و عملیاتی شود.
تا آخر فصل کاری امسال ۶۵ کیلومتر بزرگراه افتتاح می شود

بدری در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: در توسعه بزرگراه ها نیز از 
۲۰۰ کیلومتر برنامه اجرایی در سال ۹۵ هدف گذاری توسعه چهار خطه های استان 
را به ۷۰۰ کیلومتر رساندیم تا در همه مسیرها شمال، جنوب و مرکز استان توسعه 
بزرگراه ها در اولویت قرار گیرد.وی اضافه کرد:  در سال گذشته ۱۲۰ کیلومتر بزرگراه 
و ۴۵ کیلومتر راه اصلی به بهره برداری رسید و تا آخر فصل کاری امسال نیز قرار 
است ۶۵ کیلومتر بزرگراه افتتاح شود.نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در 
مجلس شورای اسلامی از افتتاح ۲۵ کیلومتر بزرگراه در محور اردبیل- سرچم و 
تکمیل تونل دوم محور اردبیل – آستارا خبر داد و بیان کرد: شاه بیت توسعه استان 
تقویت زیرساخت های ارتباطی است که در این زمینه از محل فاینانس بانکی 

و تهاتر نفتی امسال ۸۰۰ میلیارد تومان به توسعه بزرگراه ها اختصاص می یابد.
وی از تأمین اعتبار مناســب برای توسعه راه های روستایی و بهبود وضعیت 
فــرودگاه اردبیل با راه اندازی بیس هوایی خبر داد و اظهار کرد: در بخش آب و 
فاضلاب طرح های خوبی در اردبیل در حال اجراست که سال گذشته ۷۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار ملی به پروژه های این حوزه اختصاص یافت و امسال ۹۰۰ میلیارد 

تومان صرف تکمیل طرح های آب و فاضلاب استان خواهد شد.
بدری در مورد منطقه آزاد تجاری نیز تصریح کرد: به دور از هرگونه حاشیه و 
طرح لایحه جدید در این حوزه که همراه با ریسک خواهد بود، امیدواریم دولت 
ملی و محلی اجرای قانون مصوب مجلس را در مورد منطقه آزاد هدف گذاری 
کند.نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی گفت: 
مجمع تشخیص مصلحت از بین هفت منطقه آزاد کشور، تنها برای اردبیل شرط 
انتخاب یک نقطه را گذاشته و ما امیدواریم هر چه سریعتر این نقطه مشخص و 

عملیات اجرایی منطقه آزاد شروع شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس؛

دبیر ستاد نهی از منکر : ۴ هزار فرزند مسئولان خارج از کشور هستند جزئیات پرداخت کالابرگ

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس:

 ممنوعیت واردات ماشین آلات معدنی؛ 
ثروت داریم ولی ابزار استفاده از آن را نه!

  نمی شود دنبال تامین یورو و دلار فرزندانشان باشد 
اما استقلال کشور را اعلام کنند

 کالا و یارانه نقدی 
با هم پرداخت می شود؟

 تیم اقتصادی دولت 
در کنترل قیمت ها ناتوان بود

محمدتقی نقدعلی گفت: بررســی طرح اصلاح 
قانــون مهریه در کمیســیون قضایی و حقوقی 
 به پایان رســیده و در نوبت بررسی صحن قرار 

دارد.
عضو کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس در مورد اصلاح 
قانون مهریه در کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس، گفت: 
یکی از مشکلات و معضلات جامعه مهریه های سنگینی است 

که میان برخی خانواده ها رواج پیدا کرده و مشکلات زیادی را 
برای خانواده ها و زوجین ایجاد کرده است؛ متاسفانه هر کس 
بتواند میزان مهریه بیشتری را داشته باشد گویا از کلاس بالاتری 
برخوردار است و متاسفانه این فرهنگ سال ها در کشور رواج پیدا 

کرده و نتیجه آن افزایش اختلافات خانوادگی است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، وی افزود: بررسی طرح 
اصلاح قانون مهریه در کمیسیون قضایی و حقوقی به پایان 

رسیده و در نوبت بررسی صحن قرار دارد و به زودی در دستور 
کار صحن قرار خواهد گرفت.نماینده مردم خمینی شــهر در 
مجلس یازدهم ادامه داد: با توجه به اینکه به دلیل عدم سازگاری 
با فقه نمی شد برای مهریه سقف تعیین کرد بنابراین حق ثبت را 

لحاظ و پیش بینی کردیم.
نقدعلی یادآور شد: طرح اصلاح قانون مهریه در کمیسیون 
قضایی و حقوقی تصویب شده و هنوز در صحن علنی تصویب 

نشده و تبدیل به قانون نشده اســت در واقع زمانی که طرح 
یا لایحه ای از کمیســیون تخصصی برای بررسی به صحن 
علنی ارسال می شود در وهله اول کلیات آن تصویب و سپس 
پیشنهادهای متعددی توسط نمایندگان مطرح می شود و ممکن 

است اصلاحات و تغییرات زیادی اعمال شود.
عضو کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس افزود: در مورد 
طرحی که هنوز تبدیل به قانون نشــده است نیاز به این همه 

هیاهوی رسانه ای نیست.
محمدتقی نقدعلی عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 
در مورد پیشــنهاد فراکســیون زنان مجلس مبنی بر حذف 
تعیین حق ثبت مهریه تصریح کرد: پیشــنهادات نمایندگان 
و فراکســیون زنان در زمان بررسی جزئیات طرح در صحن 
 علنی بررسی و در صورت موافقت نمایندگان در طرح اعمال 

خواهند شد.

طرح اصلاح قانون مهریه هنوز تبدیل به قانون نشده است


